

**Vol. 5 (2008), Number 1 | Jg. 5 (2008), Heft 1**

|  |    |
|--|----|
| Editorial .....  | 4  |
| <b>Forum</b>   |    |
| Interview with Anthony Atkinson .....  | 9  |
| Bruno Rossmann:<br>Rückkehr zu einem gerechten Abgabensystem: Das Beispiel Österreich ...<br>Return to a Fair Tax System: The Example of Austria                     | 12 |
| Silvia Angelo, Andrea Grisold:<br>Zur Verteilung von Arbeitszeit und Ungleichheit. Eine geschlechts-<br>spezifische Betrachtung im EU-Kontext .....                  | 20 |
| Gender Equality and Working Hours: The Obvious and the Hidden<br>Connection  |    |
| Pirmin Fessler, Peter Mooslechner:<br>Arme Schuldner – Reiche Schuldner? Haushaltsverschuldung und<br>Geldvermögen privater Haushalte auf Basis von Mikrodaten ..... | 31 |
| Poor Debtors – Rich Debtors? Household Indebtedness and Financial<br>Assets of Private Households Based on Micro Data  |    |
| Kurt Bayer:<br>Does Globalization Make the World More Equitable? .....   | 45 |
| Engelbert Stockhammer:<br>Wage Flexibility or Wage Coordination? Economic Policy Implications<br>of the Wage-led Demand Regime in the Euro Area .....                | 54 |
| Martin Schürz:<br>Auf der Suche nach dem verschwiegenen Reichtum .....   | 63 |
| Searching for Clandestine Wealth   |    |

**Articles | Artikel**

Manfred Nitsch, Frank Diebel:

Guānxi Economics: Confucius meets Lenin, Keynes, and Schumpeter in  
Contemporary China . . . . . 77

Gunther Tichy:

The Economic Consequences of Demographic Change: Its Impact on  
Growth, Investment and the Capital Stock . . . . . 105

**Special Issue: Inequality on the Rise?**

Peter Krause:

Redistributive Impacts of Government and Private Household Activities.  
Trends in Equalized Household Net Incomes and Intra-household  
Earnings in Germany, 1985–2005 . . . . . 129

Sebastian Leitner, Mario Holzner:

Economic Inequality in Central, East and Southeast Europe . . . . . 155

Branko Milanovic:

Rules of Redistribution and Foreign Aid: A Proposal for a Change in  
the Rules Governing Eligibility for Foreign Aid . . . . . 189

**Book Reviews | Rezensionen**

Paul Davidson:

John Maynard Keynes  
(Peter Spahn) . . . . . 207

Wynne Godley, Marc Lavoie:

Monetary Economics. An Integrated Approach to Credit, Money,  
Income, Production and Wealth  
(Till van Treeck) . . . . . 209

McCombie, John, Rodriguez Gonzales, Carlos (eds.):

The European Union. Current Problems and Prospects  
(Bernd Berghuber) . . . . . 211

Birger P. Priddat (Hg.):  
 Neuroökonomie. Neue Theorien zu Konsum, Marketing und  
 emotionalem Verhalten in der Ökonomie  
 (Torsten Niechoj) ..... 214

Brigitte Young (Hg.):  
 Die politische Ökonomie des Dienstleistungsabkommens (GATS).  
 Gender in EU und China  
 (Christoph Scherrer) ..... 217

**Reviews of Conference Books of the Research Network Makroeconomics and  
 Macroeconomic Policies | Rezensionen der Tagungsbände des Forschungsnetz-  
 werks Makroökonomie und Makropolitik**

Eckhard Hein, Jan Priewe, Achim Truger (eds.):  
 European Integration in Crisis

Eckhard Hein, Arne Heise, Achim Truger (eds.):  
 European Economic Policies. Alternatives to Orthodox Analysis  
 and Policy  
 (Stefan Ederer) ..... 218

Philip Arestis, Eckhard Hein, Edwin Le Heron (eds.):  
 Aspects of Modern Monetary and Macroeconomic Policies  
 (Jan-Oliver Menz) ..... 223

Eckhard Hein, Achim Truger (eds.):  
 Money, Distribution and Economic Policy. Alternatives to Orthodox  
 Macroeconomics  
 (Lena Vogel) ..... 225

## Editorial

It is with some significant changes that the journal *INTERVENTION* enters its fifth year of existence. From now on the journal will be published by Metropolis, Marburg, which is widely known in the German-speaking region for its extensive publishing programme in the area of economics. With this change we associate the hope to extend our readership and the visibility of the journal. Also with our new publisher we will offer reduced subscription prices for unemployed and students; subscription prices had to be increased slightly to include postage. For details, please see our website <http://www.journal-intervention.org>.

There is some change within the group of editors, too. We would like to thank our colleagues Ralf Blendowske und Kai Eicker-Wolf, who left the group of editors, for the good cooperation over the past years. Eckhard Hein and Achim Truger (both Macroeconomic Policy Institute [IMK], Hans-Böckler-Foundation, Düsseldorf) have joined the group of editors. As their research concentrates on macroeconomic issues this is to signal that the journal aims at developing its related focus and strengths. Also in the future the journal will regard itself as a forum for different theoretical approaches. We will welcome contributions which acknowledge the pluralism of scientific approaches in economics, and we will aim at supporting a productive debate with mutual interventions between such approaches.

However, in the future we would like to focus on research papers on macroeconomic theory, economic institutions, and economic policy. We are convinced that a multitude of institutional and social factors shape economic life and hence economic processes. Only an in-depth study and integration of such factors into economics will enable theoretical progress and the formulation of policy recommendations that are adequate with re-

## Editorial

Das fünfte Jahr ihres Bestehens beginnt für die Zeitschrift *INTERVENTION* mit einigen bedeutsamen Änderungen. Sie wird ab sofort beim Metropolis-Verlag, im deutschsprachigen Raum weithin bekannt für sein umfassendes Programm im Bereich der Ökonomie, herausgegeben. Wir verbinden damit die Hoffnung, den Kreis der Leser|innen noch erweitern und die Präsenz der Zeitschrift ausdehnen zu können. Auch künftig gibt es die Möglichkeit eines ermäßigten Abos für Arbeitslose und Studierende; die künftigen Abonnementpreise unterscheiden sich leicht von den bisherigen, da die Versandkosten inkludiert wurden. Einzelheiten finden sich auf unserer Website <http://www.zeitschrift-intervention.de>.

Auch innerhalb der Redaktion gibt es eine Neuorientierung. Wir möchten uns herzlich für die jahrelang gute Zusammenarbeit bei unseren Kollegen Ralf Blendowske und Kai Eicker-Wolf bedanken, die mit diesem Heft die Redaktion verlassen haben. Verstärkt wird das Redaktionsteam ab dieser Ausgabe von Eckhard Hein und Achim Truger (beide Institut für Makroökonomie und Konjunkturforschung [IMK] in der der Hans-Böckler-Stiftung, Düsseldorf), deren inhaltlicher Schwerpunkt auf makroökonomischer Forschung bereits andeutet, dass die Zeitschrift Stärken ausbauen und den Fokus schärfen möchte: Weiterhin versteht sich die Zeitschrift als ein Forum für verschiedene Theorierichtungen. Wir begrüßen Beiträge, die den Pluralismus wissenschaftlicher Ansätze in der Ökonomie anerkennen, und möchten eine produktive Debatte mit wechselseitigen Interventionen zwischen solchen Ansätzen unterstützen. Im Vordergrund sollen künftig jedoch Analysen stehen, die sich thematisch um die Schwerpunkte makroökonomische Theorie, ökonomische Institutionen und Wirtschaftspolitik gruppieren las-

spect to the prevailing problems. As macroeconomic questions and arguments are often neglected, INTERVENTION aims at connecting the micro and the macro level and at fostering the development of macroeconomic theory. In addition, submissions as well as readers have continuously Europeanised and internationalised and have increased in numbers. All these developments are reflected in the journal's new sub-title – European Journal of Economics and Economic Policies – and in its revised aims and scope.

Moreover we have changed the Scientific Board of the journal, according to the re-orientation of the journal. We are happy to welcome Peter Flaschel (University of Bielefeld, Germany), Marc Lavoie (University of Ottawa, Canada), Mark Setterfield (Trinity College, Hartford, USA), and Peter Spahn (University of Hohenheim, Germany) as new members. At the same time we are deeply moved by the death of one of the members of our Scientific Board, Angela Fiedler (Technical and Economic University of Applied Sciences, Berlin). We will not only miss her for her expertise – she was a colleague whom we held in high personal esteem, too.

This issue is a special issue that is dedicated to the question »Inequality on the Rise?« and was planned and realised by a group of Austrian-based guest editors. Wilfried Alzinger (University of Economics and Business Administration, Vienna), Alois Guger (Austrian Institute of Economic Research, Vienna) and Martin Schürz (Austrian National Bank, Vienna) as well as Margit Schratzenstaller (Austrian Institute of Economic Research, Vienna), of the group of editors, are responsible for this special issue. It includes – besides two articles outside the thematic focus – three refereed articles submitted to a call for papers, six invited contributions to the section *Forum* and an interview with Anthony

sen. Denn wir sind der Meinung, dass eine Vielzahl institutioneller und sozialer Faktoren das ökonomische Leben und damit ökonomische Prozesse prägen. Nur eine genaue Untersuchung und Integration solcher Faktoren in die Volkswirtschaftslehre wird zu theoretischem Fortschritt und problemadäquaten Empfehlungen für die Wirtschaftspolitik führen. Dabei wird makroökonomischen Fragestellungen und Argumenten häufig zu wenig Platz eingeräumt – INTERVENTION möchte daher die Verknüpfung von Mikro- und Makroebene sowie die Fortentwicklung makroökonomischer Theorie fördern. Zudem hat sich die Basis der Articleinsendungen und der Leser|innen|schaft in den letzten Jahren stetig verbreitert sowie europäisiert und internationalisiert. All dies spiegelt sich nun auch im neuen Untertitel der Zeitschrift – European Journal of Economics and Economic Policies – sowie in der veränderten Selbstdarstellung wider (siehe Rückseite dieses Heftes).

Darüber hinaus haben wir entsprechend unserer Neuausrichtung einige Veränderungen im Wissenschaftlichen Beirat der Zeitschrift vorgenommen. Wir freuen uns, als neue Beiratsmitglieder Peter Flaschel, Universität Bielefeld (Deutschland), Marc Lavoie, University of Ottawa (Kanada), Mark Setterfield, Trinity College, Hartford (USA) und Peter Spahn, Universität Hohenheim (Deutschland) gewonnen zu haben. Zutiefst betroffen sind wir dagegen vom Ableben unseres Beiratsmitgliedes Angela Fiedler (FHTW Berlin). Wir werden sie nicht nur aufgrund ihrer fachlichen Expertise vermissen. Darüber hinaus war sie eine Kollegin, die wir auch persönlich sehr geschätzt haben.

Das vorliegende Heft ist ein Schwerpunktheft, das der Frage »Inequality on the Rise?« nachgeht und von einem in Österreich angesiedelten Gastherausgeber|innen|kreis konzipiert, gestaltet und betreut wurde. Wil-

Atkinson addressing issues in distributional theory and policy.

In the section *Articles*, Peter Krause in his paper »Redistributive Impacts of Government and Private Household Activities. Trends in Equalized Household Net Incomes and Intra-household Earnings in Germany, 1985–2005« looks at longer-term developments of level and structure of household incomes in Germany and how they are influenced by redistributive activities by the government. Extent and reasons for different dimensions of economic inequality in the Central, East and South East European transition countries are in the focus of the article by Sebastian Leitner and Mario Holzner titled »Economic Inequality in Central, East and Southeast Europe«. Branko Milanovic widens the perspective to the interrelation between inter-governmental and intra-governmental, respectively personal, inequality and redistribution within international development assistance. His paper deals with »Rules of Redistribution and Foreign Aid: A Proposal for a Change in the Rules Governing Eligibility for Foreign Aid«.

In contrast to preceding special issues the thematic focus also determines the policy-oriented contributions to the section *Forum*. The authors address different aspects of inequality and possible policy remedies: from tax policy (Bruno Rossmann), gender-specific disequilibria in the distribution of working time (Silvia Angelo and Andrea Grisold), the interrelation between (the distribution of) monetary wealth and indebtedness (Pirmin Fessler and Peter Mooslechner), global and globalisation-induced inequalities (Kurt Bayer), to longer-term tendencies in functional distribution on the European level (Engelbert Stockhammer) and questions of the empirical analysis of wealth and the rich (Martin Schürz).

Outside of the thematic focus this issue features two further refereed articles. Gunther

fried Altzinger (Wirtschaftsuniversität Wien), Alois Guger (Österreichisches Institut für Wirtschaftsforschung, Wien) und Martin Schürz (Oesterreichische Nationalbank, Wien) sowie unser Redaktionsmitglied Margit Schratzenstaller (Österreichisches Institut für Wirtschaftsforschung, Wien) zeichnen für dieses Heft verantwortlich. Es umfasst – neben zwei Artikeln außerhalb des Schwerpunkts – drei im Rahmen eines Call for Papers eingereichte referierte Artikel, sechs geladene Beiträge für das Forum sowie ein Interview mit Anthony Atkinson zu verteilungstheoretischen und -politischen Fragen.

In der Artikelrubrik richtet Peter Krause in seinem Beitrag »Redistributive Impacts of Government and Private Household Activities. Trends in Equalized Household Net Incomes and Intra-household Earnings in Germany, 1985–2005« den Blick auf längerfristige Entwicklungen der Höhe und Struktur der Haushaltseinkommen in Deutschland und ihre Beeinflussung durch staatliche Umverteilungsaktivitäten. Ausmaß und Ursachen verschiedener Dimensionen der ökonomischen Ungleichheit in den Transformationsländern Mittel-, Ost- und Südosteuropas sind Gegenstand des Artikels von Sebastian Leitner und Mario Holzner zu »Economic Inequality in Central, East and Southeast Europe«. Branko Milanovic schließlich weitet die Perspektive auf den Zusammenhang zwischen innerstaatlicher und intrastaatlicher bzw. personeller Ungleich- und Umverteilung im Rahmen der internationalen Entwicklungshilfe aus. Sein Beitrag beschäftigt sich mit »Rules of Redistribution and Foreign Aid: A Proposal for a Change in the Rules Governing Eligibility for Foreign Aid«.

Anders als in vorhergehenden Schwerpunktausgaben bestimmt das Schwerpunktthema auch die wirtschaftspolitisch orientierten Beiträge der Rubrik *Forum*. Die Autor|in-

Tichy treats »The Economic Consequences of Demographic Change«, and Manfred Nitsch and Frank Diebel in their paper »Guānxi Economics: Confucius Meets Lenin, Keynes, and Schumpeter in Contemporary China« sketch China's trust-based mode of production.

We are confident that the latest changes and re-orientations in thematic, personal, and organisational terms will help the journal to realise its intention to become an attractive alternative for authors and readers interested in economic theory and policy.

*The Managing Editors*

n|en behandeln unterschiedliche Aspekte der Ungleichheit und mögliche wirtschaftspolitische Ansatzpunkte: Der Bogen wird gespannt von der Steuerpolitik (Bruno Rossmann) über geschlechtsspezifische Ungleichgewichte in der Verteilung der Arbeitszeit (Silvia Angelo und Andrea Grisold), den Zusammenhang zwischen (der Verteilung von) Geldvermögen und Verschuldung (Pirmin Fessler und Peter Mooslechner), zu globalen und globalisierungsbedingten Verteilungsungleichgewichten (Kurt Bayer) bis hin zu längerfristigen Entwicklungstendenzen in der funktionalen Verteilung auf europäischer Ebene (Engelbert Stockhammer) sowie zu Fragen der empirischen Analyse von Reichen und Reichtum (Martin Schürz).

Außerhalb des thematischen Schwerpunktes enthält diese Ausgabe zwei weitere referierte Artikel. Gunther Tichy behandelt »The Economic Consequences of Demographic Change« und Manfred Nitsch und Frank Diebel umreißen mit »Guānxi Economics: Confucius Meets Lenin, Keynes, and Schumpeter in Contemporary China« die vertrauensbasierte Produktionsweise Chinas.

Wir sind zuversichtlich, dass die jüngsten inhaltlichen, personellen und organisatorischen Veränderungen und Neuorientierungen noch mehr dazu beitragen, dass die Zeitschrift ihre Intention verwirklichen kann, eine attraktive Alternative für theoretisch und wirtschaftspolitisch interessierte Autor|inn|en und Leser|innen zu sein.

*Die Redaktion*

